

1980

***Výstavba:** pod Lipníkom započatá stavba SOU strojárskeho, koncom roka dokončené dva sedemposchodové paneláky na Mládežníckej ul., na ZDŠ daná do užívania nová budova ŠJ aŠD.

***23. mája** občan Miroslav Hohreiter nahlásil preds. MNV Júliusovi Fábrymu podozrivé klesanie pravého stredného poľa cestného mosta od obce Tlmače. O 9,30 hod. pre **havarijný stav** bol most uzavretý. V priebehu mesiaca postavený kovový most BB systém. Dňa 30. sept. došlo k **zrúteniu** nalomených nosníkov mosta do Hrona. Doprava odklonená na Kalnú, prechod cez most len pre peších.

***Koncom roka 1980** naša susedná obec **Mochovce** dopíše posledné listy svojej histórie – kedy sa tu začne výstavba jadrovej elektrárne.

***Postup volejbalistov** do I. SNL na sezónu 1980/81 - žiaľ len na jednu sezónu.

November – „Tlmačská iskrička“** - I. ročník pretekov v krasokorčuľovaní „1. novembra 1980 – sčítanie ľudu, domov a bytov.**

***Tlmače** k tomuto dňu mali 4174 obyvateľov, z toho 764 v starej časti a 3410 v časti Lipník.

***Pomenovanie novovzniknutých ulíc:** Levická cesta, Nová ul., Mládežnícka ul., Kozmálovská cesta.

1981

***Od 1. januára 1981** SES SMK Tlmače **súčasťou koncernového podniku Škoda Plzeň.**

***Dňa 17. marca 1981** dosiahol počet obyvateľov **Slovenska 5. miliónov.**

***OO ZNB** dostalo do užívania 1. októbra novú jednoposchodovú budovu na Ružovej ul. Náčelník – npor. Ján Trnka.

***V premiére** - na oslavách 30. výročia začatia výroby v SES – uvedená po prvý raz „**Tlmačská polka**“ v podaní dychovej hudby „Kirovák“.

***V sále Osvetovej besedy** predviedli členky SZŽ dňa 22. februára niekdajšie ľudové obyčaje pod názvom „**Už sa fašiang kráti**“ **v réžii B. Klementovej.**

***V tomto roku** bola stará časť mesta **napojená na plyn.**

1982

***Začalo sa s výstavbou nového cintorína** na Lipníku na kopci zvanom Pod horou. Do konca roka zhotovené oplatenie, prístupová cesta a vyasfaltované parkovisko.

***Lekáreň** zo starej časti mesta **premiestnená** do upravených priestorov - bytov oproti ZS na Lipníku

***21. mája – otvorené oblasťné pracovisko čs. rozhlasu** v budove slobodárne. Redaktor Ing. Jaroslav Burjaniv.

***V decembri** otvorená predajňa ovocia a zeleniny na Lipníku.

***30. mája** sa uskutočnil na amfiteátri X. **okresný festival dychových hudieb** za účasti 5 súborov.

***Do konca roku napojené na plyn** sídlisko Lipník.

1983

***1. januára** zriadené účelové stredisko **Universum** na Továrenskej ceste.

***18. apríla** do funkcie uvedený nový riaditeľ SES n.p. **Ing. Cyril Švolík.**

***Začali sa stavebné práce** na stavbe nového **cestného mosta** cez Hron. DZ SES začal montáž ocelevej konštrukcie Zimného štadióna.

***22. júna** sa začala výstavba **Mechanickej obrobne** v Novej Bani.

***Pri budovanom cintoríne** na sídlisku dostali záhradkári 2,1 ha pôdy do prenájmu, čím vznikla na sídlisku **druhá záhradnícka osada.**

***Suchý rok.** Nepršalo od 2. mája do 2. sept. Voda v Hrone poklesla na minimum.

***18. septembra** usporiadala organizácia záhradkárov v Osvetovej besede „**Vinobranie**“

***1. decembra** Osvetová beseda a MO Matice slovenskej usporiadali **slávnostný**

koncert k 130. výročiu narodenia Jozefa Škultétyho, 120. výročia založenia Matice slovenskej a 15. výročia obnovenia MS v obci. V pásme „**Spevy rodnej zeme**“ účinkovali zasl.um.Eva Kristínová a Klára Havlíková.

1984

*5. marca bývalá budova OO ZNB upravená a sprístupnená pre **účely pošty**. Vedúci pošty Marek regula z Hronských Kosíh.

*Od 1. 4. **nový riaditeľ ZK ROH** Jozef Vidan. Do dôchodku po 23 rokoch práce v ZK ROH odišiel Miroslav Hajdučík.

*3. máj 1985 – začiatok výstavby **Vodnej nádrže** Veľké Kozmálovce

*28. mája sa uskutočnil I. ročník cestného behu „**KIROVOVA DVADSIATKA**“. Na I. ročníku štartovalo 80 pretekárov, z toho 5 žien.

***Šachový odd.** štartoval 8 rokov v I. SNL. Jeho farby hájili i šachoví majstri Bányás a Cibulka.

*7.novembra 1984 slávnostné uvedenie **cestného mostu** do prevádzky. Náklady na stavbu 22 mil. Kčs, nosnosť 550 ton.

*V **Ludovej škole** umenia za 10 rokov činnosti sa pripravovalo 448 žiakov.

1985

*Od 1. apríla v SES zriadená **chirurgická ambulancia s RTG** v budove zdravotného strediska.

*15.8. v ranných hodinách **zemetrasenie** v Maďarsku. Okrajovo zasiahlo i našu obec. Žiadne škody neboli.

*K začiatku školského roka na ZDŠ dané do užívania rekonštruované priestory pre **pracovné vyučovanie**.

*9.sept. – nová jedáleň s výčapom daná do užívania pri žel.stanici.

*V jesenných mesiacoch – výkopové práce pod stavbu **novej budovy MNV** na Námestí Odborárov. Na Topolovej ulici ukončená prístavba II. MŠ s kapacitou 60 miest+ krytý bazénik.

*1.nov. odišla do dôchodku **PhMr. Katarína Záhorská**, ktorá v tlmačskej lekární pracovala od r. 1961 v skromných podmienkach. Novou magistrkou sa stala PhMr. Nagyová.

*30. novembra **sála Kultúrneho domu** daná po rekonštrukcii/od 9.3.1984/ do užívania.

*V súlade so zákonom SNR č. 13/1970 o územnom členení SSR rozhodlo plénum ONV v Leviciach dňa 27. septembra 1985 o **zlúčení obcí** Tlmače-Malé Kozmálovce-Veľké Kozmálovce v jednu politickú obec **TLMAČE**.

1986

*Podľa uznes. vlády SSR zo dňa 13.12.1985 číslo 324 § 10 zákona č. 69/1967 Zb. **vláda** na návrh ZsKNV **vyhlasuje obec Tlmače – ako obec mestského charakteru**, v ktorej bude pôsobiť Mestský národný výbor s účinnosťou od 1. januára 1986. Pri tejto príležitosti bolo dňa 29. januára 1986 slávnostné zasadnutie miestnych orgánov v ZK ROH na Lipníku za účasti delegácie vlády SSR .Podpredseda vlády Ing. Július Hanus odovzdal do rúk preds. MsNV Júliusa Fábryho **oficiálnu listinu** vlády SSR..

*24. mája sa v meste konali **voľby do zastupiteľských orgánov**. Zvolených bolo 51 poslancov. Predseda MsNV Július Fábry, podpreds. Elena Janóová, taj. Jozef Kúdel'a a 13 členná mestská rada

*V novembri si rímskokatolícka cirkev pripomenula **60. výročie postavenia kostola** v Tlmačoch.

***ZDŠ v Tlmačoch** mala v školskom roku 1985/86 celkom **778 žiakov**, 25 tried a 12 oddelení školskej družiny. Od 1. sept. dochádzajú do školy na Lipníku aj žiaci z Malých Kozmáloviec. **Riad. školy Ján Hruzík**, zástupcovia Eva Zuzáčková a Ľudovít Švolík, vedúca ŠD Ľudmila Polóniová, vedúca ŠJ Zuzana Líšková

/namiesto Márie Fábryovej-odchod do dôchodku/.

***Rozloha k.ú.** Tlmače po zlúčení s Malými a Veľkými Kozmálovcami je 1978 ha.

***5. novembra** sa obnovila prevádzka zimného štadióna po **pokrytí ľadovej plochy**.

***V časi** Malé Kozmálovce ukončená výstavba **verejného vodovodu**.

1987

***Dňom 1.2.** začalo svoju činnosť **Mestské kultúrne stredisko Tlmače**. Sídлом je budova KD vo Veľkých Kozmálovciach. Riaditeľka – Jolana Zorgovská.

***Začala** sa stavba **Domu smútku** na novom cintoríne.

***Oslavy Sviatku práce 1. máj** sa v roku 1987 po prvýkrát konali v Tlmačoch. Všade vládla čistota a poriadok.

***V októbri 1987** ukončené práce na **zastrešení ľadovej plochy**.

***1. nov.** začatá prevádzka **reštaurácie** v odovzdanej sociálnej budove ZŠ. Vedúci Imrich Ďuriš.

***Kino** v roku 1987 odohralo 320 predstavení, 44.842 návštevníkov, tržba 260.496 Kčs. Na amfiteátri 24 predst. 10547 návštevníkov, tržba 85.206 Kčs.

***V knižnici** je evidovaných 6386 zväzkov, má 550 stálych čitateľov, ktorí si vypožičali 11.200 kníh. Vedúca knižnice **Marta Otáziková**.

***SES Tlmače** – má od 3.januára 1987 nového riaditeľa – **Ing. Juraj Kovačič**.

***1.septembra** bola **SOU strojárskemu** daná do užívania **nová budova školy-učebňová časť**. Stavaná bola 6 rokov, náklady 37 mil. Kčs. Nový riad. školy Ing. Cyril Švolík.

1988

***Začiatok činnosti tenisového oddielu** v Tlmačoch sa datuje v mesiaci február 1988.

***Basketbalový oddiel TJ Spartaka** vyhral okresnú súťaž.

***Pavlovi Červenákovi**, tajomník OV NF v Leviciach bol pri príležitosti 60. rokov života udelený prezidentom republiky „**Rad práce**“.

***25. 6. – 10.7. 1988** kolaudácia vodnej nádrže VK budovanej od 3.5.1984. Začatie **výroby elektriny vo vodnej elektrárni** – 25. augusta 1988. Vodná nádrž je postavená na Hrone v 75,4 kilometri. Hodnota diela 236 mil. Kčs. Vodná plocha 95 ha, dĺžka 2,6 km, objem nádrže 2,6 mil. kubických metrov vody.

***25. septembra** zorganizoval ZK ROH „**Vinobranie pod Slovenskou bránou**“.

***Výstavba** - rekonštrukcia križovatky, autobusového nástupišťa, krycí koberec vozovky na Cintorínskej ul., v časti V.Kozmálovce ukončená stavba **Požiarnej zbrojnice**.

1989

***Výstavba:** v „akcii Z“ ukončená plynová kotolňa na Zimnom štadióne, prístupová cesta k tenisovým kurtom. V neinvestičnej časti – ukončené tenisové kurty, polozenie abrúsenie parkiet v telocvični T – 18, betónovanie športového ihriska pri ZDŠ.

***Od 1.2.** menovaná za riad. MsKS Dagmar Hudečeková.

***22. marca** po ťažkej chorobe zomrel vo veku 61 rokov taj. OV NF **Pavol Červenák**.

***24. augusta** sa v Tlmačoch konali **celookresné oslavy 45. výročia SNP**. V deň osláv boli dané do užívania tenisové kurty a telocvičňa T – 18. Symbolické pásky prestrihol preds. ONV Ing. Anton Kosorín.

***Družstvo mužov ľad. hokeja** – obsadilo v krajskej súťaži 4. miesto.

***Keď 17. novembra 89** bili študentov na Národnej triede v Prahe, len málokto predpokladal, aké prevratné zmeny v našej vlasti nastanú. **Občania mesta sa spontánne** pripájali k protestom proti brutálnemu zákroku bezpečnostných síl.

***Dňa 27. novembra** sa pred hlavnou bránou SES konal **manifestačný generálny štrajk** na podporu hnutí VPN a OF.

Večer v sále ZK miesto divadelného predstavenia prebiehal **mítng so štrajkujúcimi divadelníkmi zo Zvolena.*

18. decembra na 19. riadnom zasadnutí MsNV poslanci prerokovali žiadosť **Júliusa Fábryho o uvoľnenie z funkcie predsedu MsNV zo zdravotných dôvodov.*

*Jeho žiadosti bolo vyhovené. Zástancovia **hnutia VPN** na tomto zasadnutí vystúpili s požiadavkou na odstúpenie predstaviteľov totalitného režimu.*

**Za prvú oficiálnu schôdzu aktivistov VPN sa považuje schôdza dňa 22.decembra.*

(spracoval: Mgr. Július Žúbor)